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Introduction
 by Oliver Stone





More than three decades ago, I met a woman named Ellen Ray at a film festival in Havana. She and her husband, Bill Schaap, ran a publishing company called Sheridan Square Press. She told me words to the effect: Do I have a book for you! Little did I know the impact that meeting in Havana would have on my life.


The book that the late couple had published was Jim Garrison’s On the Trail of the Assassins. Jim’s memoir was about his investigation and prosecution of the murder of President John F. Kennedy. Garrison was the district attorney of New Orleans at the time of Kennedy’s assassination. Lee Harvey Oswald had lived there in the summer of 1963, before heading back to Dallas, allegedly through Mexico City. On November 22, 1963, with startling alacrity, Oswald was accused of killing Kennedy, wounding Governor John Connally, and then murdering a local policeman, J. D. Tippit. By nightfall, Oswald’s pro-communist activities in New Orleans and his purported trip to Mexico were being used to convict him in the public mind. That drumbeat continued on Saturday and through Sunday morning. At that time, an event almost as shocking as the assassination of President Kennedy occurred. It was the first live murder on television: the shooting of Oswald by local bar owner Jack Ruby. As Dallas FBI agent James Hosty commented, it was as if the world had gone mad.


It was because of that live TV killing and the seeming loosening of America from its moorings that certain people in the Power Elite, like columnist Joseph Alsop, convinced the new president, Lyndon Johnson, that he needed to create the Warren Commission. What was happening in Texas seemed like a Wild West show. Therefore Johnson appointed seven seemingly august men to act as a substitute tribunal for the trial Oswald could not have. The Commission worked in secret, with one exception—attorney Mark Lane—who wanted to represent Oswald’s interest—demanded his interview be open to the public. Can one imagine such a scenario unfolding today? The press would scream at the top of their lungs that the American people were being deprived of their constitutional right to know what was happening. There would be lawsuits galore. But yet, in 1964, when the Commission began to hold hearings, no one said anything about the closed doors surrounding the investigation of this momentous triple homicide.


But it was even worse than that. Because once the report was issued in late September 1964, the mainstream media accepted it without qualifications. In fact, as we note in our documentary, JFK Revisited, there can be little doubt that CBS television cooperated with the Commission in advance. After all, they showed a two-hour special the night the Warren Report was issued which fully endorsed the Commission’s conclusions. One might ask: how could CBS read nearly nine hundred pages and put together a 120-minute program about it in one day? The obvious answer is they could not. As our film shows, CBS let it be known that they would cooperate with the Warren Commission. For that homage, they were allowed to interview witnesses of the Commission’s choice.


CBS was not alone. NBC broadcasted a one-hour program on that same day. And the New York Times printed a supplement to their newspaper which contained almost the entire report. As author Barry Ernest states in our film, the Warren Report is a convincing volume until one reads the twenty-six volumes of testimony and evidence it is based upon. And here is the almost overwhelming irony. Those volumes would not be published until almost two months later! Therefore, how could one judge the Warren Report unless one read the accompanying volumes? Because that is where the raw data was located. What this all meant was this: Oswald had been convicted in the public mind the weekend of the assassination; he was then shot and killed in the arms of the Dallas police on live television; ten months later he was now being officially convicted by the seven-man panel that Johnson had appointed to oversee his case. All done without an attorney to present his side of the story.


As we demonstrate, the idea the Commission was unanimous in its verdict was always a myth that was sustained by a lazy and obedient press. As time went on, we learned that Senator Richard Russell, Representative Hale Boggs, and Senator John Sherman Cooper all had grave doubts about the Warren Report. They were particularly suspicious about CE 399, which Mark Lane later termed the “magic bullet.” As we show, President Gerald Ford, formerly a member of the commission, later revealed to French President Valery Giscard d’Estaing that they felt an organization was behind Kennedy’s murder, one they could not locate. With the true dispositions of those four people revealed, the Commission becomes a minority report.


The reason that did not really matter is that the most active member of the Commission—the one person who did not have a job at the time—was Allen Dulles. Due to his personal circumstances, Dulles could devote more time than the others to the internal workings of that body. And he did. As Walt Brown proved in his study of the Commission’s activities—The Warren Omission—no one asked more questions and no one attended more meetings than Dulles did. But further, why did Johnson choose Dulles for the Commission anyway? He must have been aware that Kennedy relieved him of his coveted duties as director of the CIA because Dulles had lied to him about almost every aspect of the Bay of Pigs invasion. 


There was something else happening—and going unnoted—at about the time the Commission volumes were published. Just fourteen weeks after their release, the first combat troops landed at Da Nang in South Vietnam. As we prove in the film, not only was this a drastic alteration of Kennedy’s policy, but Johnson knew he was changing Kennedy’s policies. Further, the new president was doing this at the same time he was saying he was continuing Kennedy’s program. This was after he had campaigned for the presidency by saying he would not send American boys to do a job that Asian boys should do. There is no other way to say this: in more than one way, Johnson was lying his way into direct American involvement in Indochina. Yet no one seemed to notice what now seems obvious. In just one year after he was elected, Johnson had inserted 170,000 combat troops into Vietnam. On the day Kennedy was killed, there were none there. This was the beginning of what became an epic tragedy for both America and the countries of Indochina.


When Zachary Sklar and I wrote the script of the 1991 film JFK, we made this issue one of the main pillars of the film. I also directed that picture and I sought help on this story angle from two military advisers, Colonel Fletcher Prouty and Major John Newman. Between them I could back up everything the film said about the matter. But somehow that was not enough All three of us— four of us including Mr. Sklar—were savagely and relentlessly attacked over the thesis that Kennedy was withdrawing from Vietnam at the time of his death.


In 1997, the Assassination Records Review Board (ARRB) proved that we were correct about this. They released documents that forced mainstream newspapers like the New York Times to admit that Kennedy had a plan to get out of Vietnam, and he was enacting it in 1963. In JFK Revisited, with commentators Newman and James Galbraith, we go even further in this regard. But we go further than just Vietnam. We show the same pattern in other places around the globe: Congo, Indonesia, Latin America, and the Middle East. There has been much good scholarship done in other areas of Kennedy’s foreign policy, and we used some of these authors in our documentary: Richard Mahoney, Brad Simpson, Lisa Pease, Philip Muehlenbeck, and Robert Rakove. We also tried to trace how Kennedy’s reformist ideas in foreign policy originated and how they were then implemented once he was in office. His ideas on foreign policy were different than those who preceded him and those who came after him. This implementation had been a conscious decision on his part. It was also a conscious decision by Johnson to revert back to the old positions.


As the reader who views JFK Revisited will realize, this documentary could not have been made without the ARRB. We interviewed three people who worked for that body: Chairman John Tunheim, Deputy Chairman Tom Samoluk, and Military Records Analyst Doug Horne. The Review Board was created due to the yearlong controversy over JFK. At the end of that film, we attached a caption that stated that the last inquiry into Kennedy’s death, the House Select Committee on Assassinations, had classified their files until the year 2029. This outraged many people who saw the film. Capitol Hill was flooded with letters, phone calls, and faxes expressing that outrage. From this, the Board was created. 


The ARRB was an extraordinary agency of government. As many who work in the JFK field know, the Freedom of Information Act had not always been effective in releasing documents from executive intelligence agencies. But the Review Board had been given remarkable powers in that regard, powers that reversed the burden of proof in these cases. Under the old law it was the private citizen who, sight unseen, had to show why a document should be released. With the Board, it was the CIA or FBI who had to show why it should not be released after the Board had seen it. This new standard allowed the declassification of around two million more pages of documents on the JFK case. 


But an odd phenomenon repeated itself in the wake of the Board closing its doors in 1998. The media was silent back in 1964 when the Warren Commission released its twenty-six volumes of evidence and testimony, which was supposed to support its conclusions on the murders of Kennedy, Tippit, and Oswald. Pretty much the same thing occurred with the ARRB. As John Tunheim and Tom Samoluk state in JFK Revisited, the press coverage for this unprecedented government body was rather sparse. It was not for the Board’s lack of effort. They issued scores of press releases in their attempt to alert the media about the things they were declassifying or discovering. That effort had little effect.


It fell to our film to try and tell the public about the work the Board had done. In addition to the fact that no one else would do so, the Review Board’s work altered the calculus of the JFK case. No objective viewer who watches JFK Revisited can deny this fact. And the impact of the Board’s efforts were relevant in the basic forensic aspects of the case. To mention just three areas: with the provenance of CE 399, in relation to Oswald’s alibi, and the Board’s inquiry into the almost unbelievable facts surrounding Kennedy’s autopsy. This includes the disclosure in the film that the pictures in the National Archives, purportedly of Kennedy’s brain, are very likely not of his brain. In itself, this should be enough to reopen the case.


A case that, fifty-eight years later, is not over. The Review Board could not finish its task in four years. But according to the law establishing the Board, all documents designated as relevant to the JFK case should have been declassified in October 2017. At that time, President Donald Trump tweeted that he was looking forward to releasing them. But on the day he was to do so, he suddenly changed his mind. Only the president was allowed to stop release in 2017. And Trump did so. He delayed the process for six months at first. Trump later announced a second delay for an uncalled-for three years.


That second delay continued over into President Joseph Biden’s presidency. In October 2021 he could have announced that all papers on the JFK case were now going to be finally released. He did not. He himself has announced two delays so far, one until December 2021 and a second into December 2022.


Question: If the Warren Commission was correct back in 1964, then why is there still this dispute going on over secrecy over a half century later? As we show in JFK Revisited, part of the reason is that the Commission was not correct. In our film, we disclose the Warren Report’s failure in detail and with an abundance of new information and with experts familiar with that new record.


Why Jim DiEugenio, Rob Wilson, and myself had to do this instead of the mainstream media is a question that goes to the heart of not just the Kennedy case, but to the legitimacy of our republic.


—Oliver Stone
December 14, 2021
West Los Angeles, California




Foreword
by James DiEugenio





JFK Revisited could have only been made through the discoveries of the Assassination Records Review Board (ARRB). That body was created by congress through the JFK Records Collection Act. They operated from 1994 to 1998. The Board was created due to the national furor over Oliver Stone’s 1991 film JFK.


Stone’s film was the first major media presentation that encapsulated much of the nearly thirty years of research that independent writers had created on the JFK case. For the first time, the critiques of authors such as Cyril Wecht, Richard Popkin, and Mark Lane—which rendered dubious the conclusions of the Warren Report—were assembled in one place before a wide audience. Added to this were the discoveries of New Orleans DA Jim Garrison concerning the activities of Lee Harvey Oswald in New Orleans in the summer of 1963. The New Orleans information brought into serious question the portrait of Oswald as the sociopathic loner the Commission was at pains to draw up. The combination of these two streams of information created a huge controversy about the mainstream media’s embrace of the Warren Report. And since the film was so well made—in every aspect—it made the impact even more potent. In fact, the film was the first in the history of cinema to be attacked seven months before it premiered. (This phenomenon is well captured in JFK: The Book of the Film, 1992, Applause Books.)


That yearlong national debate caused congressional hearings to be convened. At the end of the film, Stone alerted the audience to the fact that the  files of the House Select Committee on Assassinations had been classified until the year 2029. Consequently, the question became: If Lee Harvey Oswald was the lone assassin, why were hundreds of thousands of pages of documents still being withheld from the public? As a result of those congressional hearings, the JFK Records Collection Act was passed. After an attempted delay by President George H. W. Bush, the ARRB was finally constructed in 1994 and began declassification of these secret records. The ARRB was composed of five persons appointed by President Bill Clinton from public life. They worked together for four years and ended up declassifying sixty thousand documents amounting to approximately two million pages. But they did not have the time to complete their task. To this day, there are literally thousands of pages that have yet to be fully declassified. And a group of attorneys is trying to force the courts to act in order to finally free the last of the records on the haunted JFK case.


One of the main reasons that we made JFK Revisited, in both the two hour and the four hour versions, was because the mainstream media had all but ignored the powerful revelations disclosed by the ARRB. A perfect example of this took place during the fiftieth anniversary of President Kennedy’s assassination. In 2013, Dealey Plaza was sealed off by about two hundred policemen, and names had to be submitted to the Department of Homeland Security to gain entry into the area. This had never happened on any anniversary before. In fact, members of the critical community had been allowed to pull permits from the city for commemoration services in Dealey Plaza. But the local leaders in Dallas knew there would be a huge media throng on hand for the fiftieth anniversary. And they wished to control the message that was presented to both the American and international media on hand. They accomplished their goal.


Another example occurred in the run-up to what was supposed to be the final release of the ARRB records. This occurred in October and November 2017. President Donald Trump had announced that he was looking forward to the opportunity of releasing the last of the documents related to the murder of President Kennedy on October 26, 2017. This was deemed by law as the last day that any document could be withheld on the JFK case. And only the president could delay it further.


He did delay it further.


But for approximately two weeks the media was abuzz about these records. The amazing thing about this fortnight binge was this: everything the ARRB had done prior to that time was virtually ignored. The broadcast media, especially cable TV, trotted out people like Philip Shenon, Larry Sabato, and even Gerald Posner as alleged experts on the JFK assassination. None of them mentioned the discoveries the ARRB had disclosed prior to this time period, or the investigation that Chief Counsel Jeremy Gunn and Military Records Analyst Douglas Horne had made into the autopsy and medical evidence while working for the Board. Many of these new disclosures had a real evidentiary impact on the official story first parceled out back in 1964.


As we show in JFK Revisited, particularly the four-hour version, the media abandoned their traditional role of investigating, questioning, and presenting facts about important and controversial events to the public in the JFK case. The Warren Commission worked in secret. Only Mark Lane’s testimony was made in public, and that was because he insisted on it. (Walt Brown, The Warren Omission, p. 244) But, as we make clear in the film, it was evident that certain parts of the media, like CBS, were given access to information and witnesses in advance of the public release of the Warren Report in late September 1964. We prove that in the film. But it was obvious at the time. How could anyone, or any team of people, read the nearly nine hundred pages of the Warren Report, comprehend it, and put together a one-hour (NBC) or two-hour (CBS) program on the day it was released? That is simply not possible. As we show, there was a channel of communication between the Commission and CBS that went on for months in advance (Florence Graves, Washington Journalism Review, Sept.–Oct. 1978).


But what was shocking about the media in this case was something that author Barry Ernest expresses in the film. The true nature of the Warren Report was exposed when, about two months later, the twenty-six volumes of testimony and exhibits were published. As Barry states, when one reads those volumes, the reader sees that the conclusions in the Warren Report do not always match up with the evidence presented in the volumes. Yet no comparison review by any major media operation was made.


When the House Select Committee on Assassinations (HSCA) was convened in late 1976, it had much ballast behind it. As the viewer can see from our film, Senator Richard Schweiker and the Church Committee had exposed many interesting aspects about the way the Warren Commission worked, or more precisely, how it did not work. Schweiker labeled the Commission a house of cards, one designed to feed the American people pablum while an enormous cover-up about Kennedy’s murder was erected. This plus another event we show in the film—the first national screening of the Zapruder film— caused a sensation which gave birth to the HSCA. That second major federal inquiry into Kennedy’s murder ended up publishing only twelve volumes of evidence, while classifying over 400,000 pages of documents. It was also a disappointment. So much so that, as Douglas Horne has related, Representative Louis Stokes visited the ARRB shortly after it was sworn in. He requested that they do an inquiry into the autopsy and medical evidence in the Kennedy case. He said no one was satisfied with that part of the HSCA investigation.


That inquiry was conducted by Jeremy Gunn and Horne. It quite literally opened Pandora’s box. And this is why JFK Revisited spends much time on this aspect of the case. Without the ARRB, we would have never heard of people like Saundra Spencer and Robert Knudsen. Or understood why FBI agents James Sibert and Frank O’Neill were not examined by the Warren Commission. And we would have never been exposed to the flimflammery around the false photos of President Kennedy’s brain which, in itself, justifies a reopening of this case.


The fact that the general public had to wait until JFK Revisited was released to be exposed to the very important discoveries that the Review Board made tells us a lot about the state of the mainstream media in America today. For the fact is, the ARRB closed its doors in 1998, well over twenty years ago. This strongly indicates that there is a collective media memory of how poorly they performed back in 1963–1964. It’s a failure they do not want to acknowledge.


They also do not wish to acknowledge the tremendous impact that Kennedy’s murder had on history. As James Galbraith and John Newman show in our film, Oliver Stone and Zachary Sklar were correct back in 1991. Kennedy was pulling out of Vietnam at the time of his death. There are no ifs, ands, or buts about it today. It is amazing that almost no one in the mainstream media made this connection at the time. Namely that no matter what President Johnson said he was doing, he had visibly reversed Kennedy’s Vietnam policy, with disastrous results. In fact, there is no other way to say this: along with Lyndon Johnson, reporters David Halberstam and Neil Sheehan did all they could to conceal the schism between Kennedy’s policy and Johnson’s. Today, due to the declassification of documents about Vietnam, work by other scholars—Gordon Goldstein, David Kaiser and Howard Jones—has further certified this reversal as a fact.


The impact of that historical fact cannot be overstated. At the time of Kennedy’s death, there were no combat troops in Vietnam. By the end of 1965, there were more than 170,000 in theater. This happened under the president who said during the campaign of 1964 that he would not send American boys to do a job that Asian boys should be doing. Thus began what was later termed the Living Room War, one that would continue for a decade and result in the quick collapse of the Saigon government in 1975. That ugly and unnecessary war would erode the public’s confidence and belief in government to a point where the polarization became irreparable. As David Kaiser eloquently wrote in his book American Tragedy, in 1965 Johnson had a 65 percent approval rating, The Sound of Music was the most popular film of the year, and Time had announced that American youth was on the brink of a golden age.


He then added, “No one knew that a whole era of American history was over” (p. 483). 




Preface to the Transcripts





In the scripts that follow, much of the archived material in the two-hour version is described. For purposes of space, this practice was not followed for the four-hour version. 




JFK Revisited:
Through the Looking Glass





Annotated Transcript of Two-Hour Film


John Kennedy: I have therefore chosen this time and place to discuss a topic on which ignorance too often abounds and the truth too rarely perceived, and that is the most important topic on Earth, peace. What kind of a peace do I mean and what kind of a peace do we seek? Not a Pax Americana enforced on the world by American weapons of war.


Not the peace of the grave or the security of the slave. I am talking about genuine peace, the kind of peace that makes life on Earth worth living. The kind that enables men and nations to grow and to hope and build a better life for their children, not merely peace for Americans, but peace for all men and women. Not merely peace in our time, but peace in all time.


This is JFK’s famous “peace speech” of June 20, 1963 at American University. It was made under the influence of Saturday Review editor Norman Cousins, who had visited with Nikita Khrushchev in April (James Douglass, JFK and the Unspeakable, pp. 346–47; see also the documentary film JFK: A President Betrayed).


Talk show guest: That straight, sleek look that it should have, and very often you’ll find a zipper hidden in the arm. And . . . [interrupted]


Reporter: Good afternoon, ladies and gentlemen. You’ll excuse the fact that I’m out of breath, but about ten or fifteen minutes ago, a tragic thing from all indications at this point has happened in the city of Dallas.


Walter Cronkite: This is Walter Cronkite in our newsroom.


Reporter: Here’s a piece of copy that was rushed to me and was torn off from the United Press. President Kennedy has been shot in Dallas along with Governor Connally of Texas. They’ve been taken to Parkland Hospital there, where their condition is, as yet, unknown.


Reporter: And just now we’ve received reports here at Parkland that Governor Connally was shot in the upper left chest, and the first unconfirmed reports say the president was hit in the head. That’s an unconfirmed report that the president was hit in the head.


Police began chasing an unknown gunman across the railroad tracks. Would you see if they need some coffee or something? These people are often shaken up. They were in the line of fire.


Witness: The President’s car was some fifty feet when we heard the first shot. And then as the car got directly in front of us, a gunshot from the top of the hill hit the president’s side of the temple.


Reporter: Where did the shots come from?


Witness: The shots came from the hill.


Reporter: From the hill?


This is most likely a reference to what came to be known as the Grassy Knoll. Many witnesses said they heard shots from that area, and photos depict scores of witnesses running in that direction (Robert Groden, Absolute Proof, pp. 68 and 75).


Reporter: Give me just a moment, John. There was just word from the hospital that they had dispatched to call for a neurosurgeon.


Man on the street: All we can do now is pray for him, and that’s about all we can do.


Reporter: President’s wife, Jackie Kennedy, was not hurt. She walked into the hospital.


Reporter: A priest has been ordered. Emergency supplies of blood also being rushed to the hospital.


Reporter: Just a moment. We have a bulletin coming in. We’ll now put you directly through Parkland Hospital, and KBLX news director, Bill Hampden.


Bill Hampden: Two priests, who were with President Kennedy, say he is dead.


Boy #1 on street: Just, two priests announced it.


Boy #2 on street: Yes. But it’s not the truth, is it?


Walter Cronkite: The flash, apparently official, President Kennedy died at 1:00 p.m. Central Standard Time, some thirty-eight minutes ago.


Boy talking to reporter: I just can’t see why anybody would want to shoot Mr. Kennedy for all the things he’s done for us. He tried to keep us from getting into war and everything.


Malcolm Kilduff: It’s a simple matter, Tom, of a bullet right through the head.


Police chief: All the information that we have received now indicates that it did come from the fifth or fourth floor of that building. We’re checking it out now. 10–4 now, and 112. We found empty rifle hulls, and it looked like the man had been there for some time.


Dan Rather: Police made a systematic search of the building. They found no weapon.


Reporter: We just got the word. Lyndon B. Johnson has been sworn in as the president of the United States just prior to a takeoff to return to Washington.


Reporter: Behind the casket is Mrs. Jacqueline Kennedy. They are helping her down. Now, new President, Lyndon Baines Johnson.


LBJ: We have suffered a loss that cannot be weighed.


Reporter: At Bethesda Naval Hospital, the autopsy team has completed work. Now the body of the slain president and his widow are at last brought home to the White House.


Reporter: Who do you think would do something like this?


Man on street: It could have been communists, I think.


Woman on street: Probably some segregationist crackpot or something. Just . . . they had it all planned out. I really believe that his blood will be on their hands.


Man on street: All I know, whoever catches him, they deserve the worst.


Reporter: Here is the suspect. Can we roll it please?


Oswald: These people have given me a hearing without legal representation or anything.


Reporter: Did you shoot the president?


Oswald: I didn’t shoot anybody. I emphatically deny these charges.


Oswald never made any admission of guilt in the Kennedy 
case or the murder of Patrolman J. D. Tippit during his nearly two days of detention by the Dallas Police. 


Dan Rather: This is twenty-four-year-old Lee H. Oswald. He answers the description of a young man sighted at the Book Depository building.


What Rather is telling the public is not borne out by the record. Even today no one knows where the rather generic description of an armed assassin on the police radio at 12:44 came from (Henry Hurt, Reasonable Doubt, p. 163; Joseph McBride, Into the Nightmare, p. 435; Warren Commission, vol. 6, pp. 322–23).


Reporter: Police chased Oswald into a movie theater. Police said he fired at them, killing Patrolman J. D. Tippit. A rifle was found in a building where he worked.


Although our film does not deal with the murder of Tippit, it is highly unlikely Oswald was the killer. See James DiEugenio, The Tippit Case in the New Millennium at Kennedysandking.com; for a much longer treatment, see McBride.


Dan Rather: Police refused to say whether they have any fingerprints from that weapon as yet. The man obviously was an excellent shot or very lucky, in that witnesses said three shots were fired, at least two of them found their marks.


Reporter: At the Capitol Rotunda, there will be three short speeches before the public is allowed to start viewing the body.


Reporter: Chief, do you have any concern for the safety of your prisoner?


Police Chief: No, because necessary precautions will be taken, of course.


Reporter: Is there any doubt in your mind, Chief, that Oswald is the man who killed the president?


Police Chief: I think this is the man who killed the president.


Oswald: I’m just a patsy!


Reporter: So great is the crush outside the Capitol, that people who have not been in line can’t possibly. We are now switching to Dallas, where they are about to move Lee Oswald and whether—


Reporter: He’s been shot! There’s a man with a gun.


Walter Cronkite: Lee Harvey Oswald, the man who Dallas police say killed President Kennedy, himself is dead. The man that Dallas police seized at the scene, and are holding, has been identified as Jack Ruby. He is being held by the Dallas police. Now, back to Washington.


Reporter: Fifty-three countries are represented in all today. There are a dozen members of ruling royal families, thirty foreign ministers.


Reporter: Will the nation be all right in the few months ahead?


Eisenhower: I’m sure the … entire citizenry of the nation will stand faithfully behind the government.


Walter Cronkite: This bizarre sequence of double killings raise great questions. Who actually fired the shots that killed Kennedy? Was there a conspiracy?


Robert MacNeil: The first wound described, as a wound in the back of the head and would seem to indicate a shot from behind. But the doctors also said there was a wound in the throat at the front, which seemed to indicate a shot from the other direction.


Walter Cronkite: The new president, Lyndon Johnson, appointed a commission of seven prominent Americans to investigate the whole affair. Earl Warren, chief justice of the United States. Richard B. Russell, senator from Georgia. John Sherman Cooper, senator from Kentucky. Hale Boggs, representative from Louisiana. Gerald R. Ford, representative from Michigan. John J. McCloy, presidential adviser. Allen W. Dulles, ex-head of the CIA.


Reporter: Are you convinced that he was shot from the School Book Depository?


Allen Dulles: Well, I think we better leave all that, you know, the evidence, the report will cover all of that.


Hale Boggs: The Warren Commission had at its disposal the complete resources of the FBI, the Secret Service, CIA. The only direction to the commission was to find the truth. And I, by my own conviction is that we found it.


Reporter: The Warren Commission makes these major findings. Lee Harvey Oswald assassinated President Kennedy. He did it alone. He was not a part of any conspiracy, either domestic or foreign.


Reporter: Some other details will be of interest mainly to historians and others having some special interest.


Walter Cronkite: But there is one further piece of evidence that the public cannot see. Abraham Zapruder’s film of the actual assassination.


TV host: This murder now is the most thoroughly documented crime in American history. And for those who care to pursue it down to the last detail, it’s all there.


Title card: DALLAS, TEXAS — Fifty-five years later


Oliver Stone: This is Dealey Plaza. To this day, it remains a crime scene. In the years since the Warren Report, many significant reinvestigations were made into the murder of President Kennedy. Each one revealed new facts and evidence that shed more light on what really happened here that day. Starting in 1975, after the Watergate scandal, Senator Frank Church conducted an investigation into the abuses and crimes of the FBI and CIA. During that time, the public learned of the CIA plots to assassinate foreign leaders like Patrice Lumumba of the Republic of Congo and Fidel Castro of Cuba. Plots orchestrated under Director Allen Dulles. But the Church Committee didn’t stop there. Senators Richard Schweiker and Gary Hart were tasked to reexamine the roles of the CIA and FBI as the chief investigators for the Warren Commission, and look for signs of conflicts or cover-ups.


The assassinations are dealt with in the interim report Alleged Assassination Plots Involving Foreign Leaders; the Schweiker/Hart Report is Book 5, The Investigation of the Assassination of President Kennedy: Performance of the Intelligence Agencies. 


Senator Richard Schweiker: J. Edgar Hoover writes, yes, we did have a relationship with Mr. Ruby and he acted as our informant. Now, who said that at the time of the Warren Commission report? Did anybody ever imply that, that Jack Ruby was a confidential informant for the FBI? Nobody breathed that. That was classified.


See Gerald McKnight, Breach of Trust, pp. 94–95.


Oliver Stone: Faith in what the American public was told by the Warren Commission was starting to unravel.


Richard Schweiker: The intelligence agencies did all the wrong things if they really were looking for conspiracy or to find out who killed John Kennedy.


Oliver Stone: The search for real answers gained momentum.


Then, twelve years after the assassination, the most iconic piece of evidence was leaked and finally shown to the public.


The first national showing of the Zapruder film took place March 6, 1975, by host Geraldo Rivera on his program Good Night America.


Geraldo Rivera: The film shot by the Dallas dress manufacturer Abraham Zapruder. And it’s the execution of President Kennedy, and Bob and Dick, would you please narrate what we’re seeing as we show this film?


Robert Groden: Now, before he goes behind the sign, the president is waving to the crowd. When he comes out from behind the sign, he is shot. Then Governor Connally is shot.


Geraldo Rivera: He’s already been hit.


Robert Groden: He’s already been hit. And now, at the bottom of the screen, the head shot.


Geraldo Rivera: That’s the shot that blew off his head. That’s the most upsetting thing I’ve ever seen. We’ll talk about it in a minute.


Oliver Stone: Seeing the shock and brutality of the actual assassination caused a public outcry. The government formed the House Select Committee on Assassinations. The HSCA reinterviewed witnesses and took new testimonies that exposed massive inconsistencies with the original Warren Report.


HSCA member: Has any other scientist to date linked the so-called pristine bullet to the injuries?


Vincent Guinn: Not that I’m aware of, no.


HSCA member: The Pentagon has destroyed its Kennedy assassination file, and we don’t know why that was done.


Oliver Stone: But at the end of that investigation, what the HSCA learned was considered too damaging to be made public. And close to a half-million records were to remain sealed until 2029, a fact that we made clear at the conclusion to our 1991 film, JFK. The media controversy that accompanied the film forced Congress to do something about the secrecy that still surrounded these classified files. Hearings were held on Capitol Hill.


Stone testimony before Congress: Most Americans did not believe or support the verdict of the Warren Commission initially. And now more than three in four, according to all recent samplings of public opinion, think some conspiracy was involved.


Oliver Stone: Then in 1992, the John F. Kennedy Records Collection Act was passed.


Senate hearing: Clerk will report the title.


Clerk: Senate 3006, an act to provide for the expeditious disclosure of records relevant to the assassination of President John F. Kennedy.


Oliver Stone: This act provided funding and formed the Assassination Records Review Board. The public wasn’t going to have to wait until 2029. Declassification was to begin now. The board was given a budget and time line of four years to declassify and make public as many documents and records as possible. They managed to collect over two million pages of declassified records and artifacts. They are all housed at the National Archives in Maryland, and since then the public has been free to view, study, and investigate. There is now so much more that we know, and with those facts in hand, we will go back and piece together what really happened that day, and discover the reasons why. Let’s begin.


Reporter: Something has happened in the motorcade. Stand by, please.


Narrator: The JFK case was such a mass of confusion. For example, the Warren Commission was limited to only three shots, because three shells were found on the sixth floor of the School Book Depository.


J. Edgar Hoover: On that floor, we found the three empty shells that had been fired, but they had characteristics on them so that our ballistics expert was able to prove that they were fired by this gun.


LBJ: Any of them fired at me?


J. Edgar Hoover: No, there was never any. . .


LBJ: All three at the president?


J. Edgar Hoover: All three at the president, and we have them.


This conversation took place on November 29, 1963. One of the ARRB’s aims was to declassify Johnson’s phone calls after the assassination.


Narrator: The FBI concluded that all three bullets struck inside the car. He was hit by the first and the third. The second shot hit the governor. The third shot tore a large part of the president’s head off.


This is contained in Commission Document 1, which was not published as part of the Warren Commission volumes (McKnight, p. 183).


Dr. David Mantik: The Warren Commission put itself in a straitjacket. They could not possibly allow more than three shots, because four shots or more would have clearly indicated conspiracy. And they were not going there.


James Tague: I was standing down by the underpass. On the curb there was a very visible mark where a bullet had struck. Either a fragment, or the bullet, scratched my face.


For the Tague strike see McKnight, pp. 228–33.


The FBI made strenuous efforts to keep it out of the report. Perhaps because no copper was discovered in their analysis. According to the Commission the bullets used in the assassination were copper coated (Hurt, pp. 130–38).


Narrator: Records show the first shot had missed its target completely, and the final shot hit Kennedy in the head. So, how does one account for one bullet hitting two victims, and doing all this damage? Arlen Specter was a Yale Law School graduate working in the Philadelphia district attorney’s office when he was asked to serve on the Warren Commission.


The Commission never decided on a shot sequence. They simply laid out three shooting scenarios, depending on which shot missed. See Warren Commission Report, pp. 110–17.


Dr. Cyril Wecht: Aha! What if one bullet made all seven wounds? Arlen Specter, he is the one that gave birth to the single-bullet theory. What if one bullet went into Kennedy’s back and came out his neck, and then went into Connally’s back, piercing the lung, destroying four inches of the right fifth rib, exiting from the front of his chest, going into the back of the wrist, shattering the distal of the radius, and in a 6-foot-4 guy like Connally, that’s a big heavy bone, comminuted fracture, exits from the front of the wrist goes into his left thigh. Whatever you want, whatever you need. This bullet happily and readily obliges you. It is indeed a magic bullet.


No staff attorney was more involved with the bullet trajectories, ballistics evidence, or the autopsy doctors than Specter. For example it was Specter who questioned all three of the autopsy doctors for the Commisson (See Warren Commission, vol. 2, pp. 347–84). At the Duquesne JFK conference in 2003, Specter called this trajectory, “his theory.” See the DVD of that conference, Into Evidence.


Dr. David Mantik: CE 399 was the magic bullet, and all government investigations so far have treated that bullet as absolutely foundational to this case.


Mantik is referring to the Warren Commission and House Select Committee on Assassinations. Both built their cases around Oswald firing Commission Exhibit 399.


Oliver Stone: How important is chain of custody in a legal proceeding?


Brian Edwards: Chain of custody basically refers to the integrity of evidence. If I pick up a piece of evidence and I transfer it to somebody else for holding or processing, my name is the first name on this list. The second person who touches this and takes possession of it is next. And if you don’t do that, there’s no way to prove that the evidence you collected on day one is the same one you get on day twenty-five when you go to court.


Oliver Stone: Can you walk us through the magic bullet’s chain of custody from the Parkland employees, to the Secret Service, to the FBI?


Dr. David Mantik: Well, the magic bullet was supposedly found on a stretcher at Parkland Hospital, and went through several hands before it got to the Secret Service. Richard Johnsen was the first Secret Service agent to handle it, and he carried it back to Washington, DC. When he got back to Washington, DC, he gave it to the chief of the Secret Service, who was James Rowley. And at the White House, James Rowley gave it to Elmer Lee Todd, and Todd then took it to the FBI lab and gave it to Robert Frazier.


The most thorough discussion of this chain is Ray Marcus’s pamphlet The Bastard Bullet. For a short synopsis, refer to Josiah Thompson’s Six Seconds in Dallas, pp. 155–56.


We have interesting information produced by John Hunt, a private citizen who went to the archives on four or five occasions to track down the story about the magic bullet, and what he found was truly astounding.


Deborah Conway: He practically moved into the National Archives in Washington, DC. They allowed him to set up a desk with a computer and his own scanner. And he also did something different. He didn’t interview policemen and FBI people, and he wasn’t swayed by their excuses. He went straight to, this is what you told and you signed your name.


Narrator: Working with the FBI, and Warren Commission documents, John Hunt asked the most basic question. Was CE 399 in evidence, the same bullet that was found on the stretcher?


Dr. David Mantik: At 7:30 at night, this is the day of the assassination, November 22nd, 1963, a bullet appears in the record, and it’s signed for by Robert Frazier, who is the main investigator at the FBI lab. And it’s not just one document. There are multiple documents that indicate that Frazier signed for a bullet at 7:30 that night. Now, here’s where things get interesting. Elmer Lee Todd received the bullet at the White House from the chief of the Secret Service, James Rowley. And Todd documents, very clearly in writing, that he got this bullet at 8:50 p.m. How is that possible? How can Robert Frazier receive the bullet in the lab at 7:30 from Elmer Lee Todd, when Todd didn’t get the bullet until 8:50?


Deborah Conway: You would think that they would have handled it, you know, like it would have been gold going to the bank. There it is in the record, someone is lying about when they got the bullet.


Dr. David Mantik: It gets worse, though. Todd initialed that bullet, the one that he got at 8:50, and everyone else who touched the bullet after that initialed it too, including Robert Frazier. I went to the archives to look at this bullet. And specifically, what we want to know is, do we see Todd’s initials on this bullet? He said he initialed the bullet. It is not there. Todd’s initials are not on the magic bullet.


Hunt’s landmark essays “The Mystery of the 7:30 Bullet” and “Phantom Identification of CE 399” are housed at both Conway’s JFK Lancer and the Mary Ferrell Foundation’s websites.


Dr. Gary Aguilar: I was very interested in finding out what the Review Board would show us about this. So, we began scouring their evidence, and we found out something very interesting. We found out that the Warren Report had from an FBI report saying that the guys that found the bullet later identified that as the bullet they’d seen. The internal record didn’t show that at all. The internal record said this bullet didn’t look like that bullet at all. But the FBI had reported to the Warren Commission that it did. It lied.


We then talk to the FBI agent that was supposed to have carried that bullet around. His name was Bardwell Odum. I got Bardwell Odum on the phone. I sent him the documents that said that he had done this. He said, “I never had that bullet. I never showed any bullet to anyone. If I’d had the bullet, there’d be a 302. I would have filed a report, particularly in that era. Everybody was very uptight about getting everything right.” So, we scoured for 302 reports. His name appears nowhere in the record. This is just something that the FBI invented.


Aguilar’s work, done with the aid of Josiah Thompson, is written about in The Assassinations, edited by James DiEugenio and Lisa Pease, pp. 282–84.


Dr. David Mantik: It’s conceivable that some mysterious bullet showed up from who knows where. Todd did not initial it, and it ended up in the FBI lab as the magic bullet.


Dr. Gary Aguilar: One can only surmise that somewhere in the FBI they realized they had to close the loop on Oswald’s guilt. And so they just switched it out. Because, none of the four people, either the guys at Parkland, or the two Secret Service agents, could identify the bullet. The guy who is supposed to have gotten confirmation that they did identify the bullet said he never did it. And the record supports that. So, there’s good reason to be very suspicious about the magic bullet.


Dr. Henry Lee: The chain of custody doesn’t start from the laboratory. It starts from the crime scene. Each piece of evidence should be photographed, documented, and preserved properly. From the scene, evidence is collected, sent to the laboratory. We have to keep the chain of custody when they enter the lab. Who examined? Who did the further analysis? And each step has to be maintained until you submit to the court. If this chain is broke, then my evidence becomes inadmissible.


Lee was a police captain in Taipei City, Taiwan, chief criminalist for the state of Connecticut, and also their Commissioner of Public Safety. In those functions, he supervised scores of criminal cases.


Narrator: The other problem is the lack of damage to the bullet, after going through two men, smashing two bones, and making seven wounds. Dr. Joseph Dolce was a much-honored battlefield surgeon during World War II. He worked for the Warren Commission.


Dr. Joseph Dolce: And so they gave us the original rifle, the Mannlicher-Carcano, plus one hundred bullets, 6.5 millimeters. And we went, and we shot the cadaver wrists, and in every instance, the front, or the tip of the bullet was smashed. Under no circumstances, do I feel that this bullet could hit the wrist, and still not be deformed.


Narrator: Dolce came to believe that two bullets had struck Connally. Since Arlen Specter prescreened the medical witnesses for the commission, Dolce’s name is not in the Warren Report, and his testimony is not in the volumes. And even Connally refused to accept the single-bullet theory.


For Dolce’s work on the Warren Commission and what Specter did to it, see McKnight, pp. 186–89; 196–97.


TV host: Former Senator John Sherman Cooper is the first member of the Warren Commission to agree to talk on television about what went on inside the deliberations.


John Sherman Cooper: Yes, there were disagreements. I think the most serious one when it comes to me the most vividly, of course, the question of whether or not the first shot went through President Kennedy and then through Governor Connally.


Narrator: Although it never specified the order of the shots, the Warren Report had one bullet going through Kennedy and Governor Connally, another missing the car, hitting a bystander on Commerce Street, James Tague, and the final shot hitting Kennedy in the head.


John Sherman Cooper: I could not convince myself that the same bullet struck both of them, although. . .


TV host: You mean that you yourself didn’t . . . weren’t convinced about the single-bullet theory, which. . .


John Sherman Cooper: No, I wasn’t convinced by it. Neither was Senator Russell.


For this dialogue, see the 1978 BBC Documentary, The Assassination of President Kennedy.


Narrator: Senator Richard Russell of Georgia did not want to serve on the commission. After he attended the first meeting, he quickly became disenchanted with the proceedings. Particularly the roles of J. Edgar Hoover and acting attorney general Nicholas Katzenbach. His personal papers at the University of Georgia Library contain a memo written after the initial December 5th, 1963, executive session. “Something strange is happening. Warren and Katzenbach know all about the FBI and are apparently planning to show Oswald as the only one considered. This to me is an untenable position.”


His papers reveal that he wrote a dissenting opinion for the presentation at the final commission meeting of September 18th. On that day, he shared his concerns with President Johnson.


LBJ: Well, what difference does it make which bullet got Connally?


Richard Russell: Well, it don’t make much difference, but they said that the committee, the commission believes that the same bullet that hit Kennedy, hit Connally. Well, I don’t believe it.


LBJ: I don’t either.


Richard Russell: Of course, if the fellow was accurate enough to hit Kennedy right in the neck on one shot, knock his head off with the next one, according to that theory he not only missed the whole automobile, but he missed the street. Well, if a man’s a good enough shot to put two bullets right into Kennedy, he didn’t miss that whole automobile. And so, I couldn’t sign it, and I said that Governor Connally testified directly to the contrary, and I’m not gonna approve of that.


Narrator: He also thought that Oswald did not act alone. Russell was strongly influenced by the Zapruder film, and by the testimony of Governor Connally.


The best work done on Russell and the Commission is a master’s thesis by Dani E. Biancolli in 2002, The First Dissenter: Richard B. Russell and the Warren Commission.


John Connally: I understand there’s some question in the minds of the experts about whether or not we could both have been hit by the same bullet, and that was the first bullet. I just don’t happen to believe that. I don’t believe that I will believe it.


In private, Connally went further than what he stated in public. In 1982 he told reporter Doug Thompson he never for a second believed the conclusions of the Warren Commission (McBride, p. 418.).


Narrator: This forced the other commissioners to include Connally’s dissent in the report. And as a result, they could not absolutely deny the possibility of a conspiracy. Russell became the first commissioner to criticize the Warren Report in public. He was followed by commission members John Sherman Cooper and Hale Boggs. But then Walter Cronkite interviewed John McCloy during a four-night special cohosted by Dan Rather.


For Boggs’s eventual disagreement with the Commission, see the Bernard Fensterwald and Michael Ewing book, Coincidence or Conspiracy (p. 96).


Walter Cronkite: Are you satisfied that as much effort was put into challenging that case as into establishing it?


John McCloy: I’ll answer that in just a moment. If I may just say one thing, I would I’d like to say in the first place, I had some question as to the propriety of my appearing here as a former member of the commission to comment on the evidence of the commission…


Narrator: McCloy never answered Cronkite’s question. But even worse, CBS employee Roger Feinman later discovered internal documents showing McCloy consulted extensively on the series through his daughter, Ellen, an administrative assistant to CBS President Richard Salant. In 1992, reporter Jerry Policoff confronted Salant and Ellen McCloy with the documents revealing John McCloy’s instructions for the content of the show. Only then did Salant admit to their concealment.


McCloy’s secret role in the making of the series was first revealed by Jerry Policoff and Robert Hennelly in the Village Voice of March 31, 1992. The compromising of that series was further explored by James DiEugenio in the article “How CBS News Aided the JFK Cover-up” at Consortium News on April 22, 2016. The late CBS employee Roger Feinman supplied the information in both instances.


CBS, NBC, and the New York Times continued to support the commission’s finding and never publicly reviewed the twenty-six volumes of supplemental evidence.


Interviewer: Mr. Dulles, let me put some of the criticisms to you.


Allen Dulles: Surely.


Interviewer: Some of the papers and some of the documents that are in the archives are there but are withheld from public view by the FBI, the CIA, an organization with which you have some experience. Is there anything in those which years from now when they may be released will upset apple carts?


Allen Dulles: Oh, no, I don’t think so. No, I think everything that really is vital insofar as forming a judgment as to what really happened has been made available.


Today, with the final work of the ARRB, there are nearly five million pages of material at the National Archives on the JFK case. The Board itself declassified two million pages.


Narrator: The Warren Commission was aware of something else that was wrong with their evidence.


Tom Brokaw: All kinds of ballistic tests show that the bullets, in fact, came from that rifle. That was his rifle. You took a picture of him with it. His palm prints and fingerprints are all over the School Book Depository.


Marina Porter (Oswald’s widow): You have been misinformed. The ballistics tests did not prove anything at all.


Reporter: This is the weapon that was used. A rather well-worn military rifle.


Arlen Specter: We know that Oswald had possession of that rifle because we have him photographed with it. And we have his wife saying that it was, quote, “fateful rifle of Lee Oswald.”


Oliver Stone: Is the rifle in evidence today the same rifle the commission said Oswald ordered through the mail?


Brian Edwards: The rifle that Lee Oswald allegedly ordered under an alias of Alex Hidell was obtained through Klein’s Sporting Goods store in Chicago, it was a mail order, got it out of American Rifleman magazine. He wrote on the coupon he wanted a thirty-six-inch model, Mannlicher-Carcano, 6.5 millimeter, for nineteen dollars, ninety-five cents. Robert Frazier was one of the examiners, and he was a firearms expert for the FBI. And he testified that he did measure it, and the measurement was 40.2 inches in length, from barrel to stock. There’s a 4.2 inch difference in the one he ordered, versus what they found in the Book Depository.


The questions about the provenance of the rifle are stated in the article “Ordering the Rifle” by Martha Moyer in The Assassination Chronicles, March 1996; see also The JFK Assassination: The Evidence Today by James DiEugenio, pp. 80–87.


Narrator: Klein’s may have indeed delivered a different Mannlicher-Carcano model to Oswald, but there are other anomalies to the story. The model that Oswald ordered showed these strap attachment points on the bottom of the barrel and stock.


Brian Edwards: In the photograph is Lieutenant Carl Day with the Dallas Police Department bringing a rifle out of the Book Depository. One of the straps at the back of the gun is on the left side of the stock embedded in the stock. That’s clearly not the rifle that was ordered, or that at least appears in the Klein’s Sporting Goods store.


Narrator: The straps shown in the so-called backyard photos are on the bottom and not on the side of the stock.


Brian Edwards: Marina Oswald took backyard photographs of Lee Oswald holding a rifle, and a pistol on his hip. And in that first photograph, that she took three of, Commission Exhibit 133A, and 133B, show a ring on the ring finger of the right hand. [In] 133C, the ring appears on the left hand. In fact, the Dallas police showed Lee Oswald one of the pictures while he was still in custody. He said, that’s my face, but I don’t remember ever having that picture taken of me.


During the making of JFK Revisited, the producers had Debra Conway mail a letter from Dallas at the main Ervay Street post office to Michael LeFlem in Chicago, who lived a mile from where Klein’s used to be. Including a Sunday, it took six days for the letter to arrive. The Warren Report says the entire transaction, sorting the funds at Klein’s by check, money order or cash,, and then depositing the money order into the bank, took one day. There were no zip codes at that time (Warren Report, p. 119).


Narrator: But after all these questions are asked, the underlying mystery remains, why would anyone use a rifle in an assassination knowing there was a paper trail that would lead right back to them?


Oliver Stone: Was there a palm print found on the rifle?


Brian Edwards: The foremost fingerprint expert the FBI had, Sebastian Latona, took that rifle and attempted to lift prints off of the rifle, the stock and/ or the barrel. He testified to the Warren Commission that he found no usable prints anywhere on that rifle, on the metal or the stock. But yet, Lieutenant Day in Dallas before the rifle went to Washington, said he found a partial palm print on the trigger guard on the left side and a partial print underneath the stock on the barrel. But Sebastian Latona said there was no evidence that a lift had even been attempted.


For Latona’s testimony see Warren Commission, vol. 4, pp. 20–23. See also Hurt pp. 106–9; for an exposé of the PBS presentation of this evidence in 1993, see Pat Speer’s essay “Unsmoking the Gun” at patspeer.com


Oliver Stone: No partials at all?


Brian Edwards: Nothing that he could use in court. There has to be eight points of identification. He found nothing that would match that.


Operator: J. Edgar Hoover on 2192.


J. Edgar Hoover: Yes, I’ve seen the reports on this investigation. This man, Oswald, he had fired three shots. He then threw the gun aside, and he apparently had come down the five flights of steps. A stairway from the fifth floor.


LBJ: He went walking through there?


J. Edgar Hoover: Oh, yes. Oh, yes, they can prove that.


LBJ: Did anybody hear, anybody see him?


J. Edgar Hoover: Most of the employees were down on a lower floor, but he was stopped at the second floor, by a police officer. And some workers, some managers in the building, told a police officer, well, he’s all right, he works here. He needn’t hold him, so they let him go. That’s how he got out.


Officer Marion Baker: From the time that I heard those shots, I ran into that building and made it up to the second floor. It was approximately a minute and a half to two minutes.


Walter Cronkite: In possibly less than two minutes . . . Investigators came to the schoolbook building with stopwatches and critical eyes. Not only police and government agents traced that route, Chief Justice Warren, and some other commission members did it for themselves.


Barry Ernest: I was interested in finding a specific witness to the assassination, which was Victoria Adams. She worked on the fourth floor of the Texas School Book Depository, and she knew Oswald. I went to the National Archives searching for her original testimony. I was told that the tape containing her testimony was missing. And later I learned that that tape had been destroyed by the Warren Commission. And so I finally ended up finding her and getting her side of the story. Vicki Adams was twenty-two at the time of the assassination, and she testified that immediately after the assassination, she ran down the back stairs to get outside to see what was going on. If that were true, she would have seen Oswald on the back stairs. But she testified that she saw and heard no one. She had realized that something was wrong, because no one was believing her. So she asked David Belin, who was questioning her, [to] interview Sandra Styles, a coworker who went down the stairs with me. This became a rather serious problem for the Warren Commission, because discrediting one woman was easy to do. But discrediting a corroborating witness that may have been a little bit tougher. So Belin said, we don’t need Sandra Styles, we have you.


Allen Dulles: We’ve had Mr. Belin here with us too, one of our counselors who’s been here several times, and . . . He knows this city now, as very few people do.


Barry Ernest: According to Vicki’s original FBI testimony, she left the window on the fourth floor within fifteen to thirty seconds of the assassination. The Warren Commission elevated that time to one minute. She said she arrived on the first floor within sixty seconds of the assassination. The Warren Commission elevated that time to several minutes. So what the Warren Commission did was successfully deceive the public into thinking that Vicki was just another confused witness. Case closed.


Walter Cronkite: Reenactments prove, the report says, that Oswald did have time, just enough time to fire the shots, secret the rifle, and get down to the second-floor cafeteria.


Barry Ernest: But in 1999, I found a document in the National Archives that had been suppressed for thirty-five years, it was a letter written by Assistant US Attorney Martha Jo Stroud. It was a transmittal letter forwarding Vicki’s signed testimony to J. Lee Rankin, the head honcho of the Warren Commission’s investigation at that point. In the last paragraph of that letter, almost as an afterthought, we’re introduced to a woman by the name of Dorothy Garner. Garner was Vicki’s immediate supervisor who had stood at the window with Vicki. The letter quotes Garner as saying that she saw Vicki go down the stairs before she saw Officer Baker and Roy Truly come up.


When I found and interviewed Dorothy Garner, she confirmed everything. She said that she had been at the window with Vicki, that Vicki had left the window immediately, that she actually followed Vicki outside the office and to a point where she could see her going down the stairs. And during that whole time, she never saw Oswald. So the Stroud letter became a very dangerous document for the Warren Commission.


Narrator: Without the Review Board’s declassification process, we would never have learned of the corroborating testimony of three witnesses that provide powerful evidence that Oswald was not on the sixth floor at the time of the shooting.


For a short synopsis of the Adams/Styles episode, see McKnight, pp. 113–14, but the Barry Ernest book, The Girl on the Stairs, is the complete chronicle.


Title card: Parkland Hospital—Today—Dallas, Texas


Dr. Cyril Wecht: Legally speaking, the autopsy should have been done in Dallas, and there was a forensic pathologist, Earl Rose. He was there to assume jurisdiction and to do the autopsy. He was pushed up against the wall and threatened, hands on guns, a lot of expletives and so on. He followed them out of the driveway and they took the body illegally out of Dallas in violation of the laws in the state of Texas.


For accounts of this confrontation, see Trauma Room One, by Charles Crenshaw, pp. 89–90, also The Death of a President, by William Manchester, pp. 297–304.


Narrator: After Air Force One left Dallas for Washington, two of the key doctors who had tried to save Kennedy’s life at Parkland Hospital held a press conference. They were Dr. Malcolm Perry and Dr. Kemp Clark.


Oliver Stone: What were the two major points of evidence revealed by Kemp Clark and Malcolm Perry at the press conference?


Dr. Gary Aguilar: Dr. Perry performed the tracheotomy to help Kennedy breathe, and at a press conference right after the failed resuscitation efforts in Dallas, he was asked, they said, well, where was the bullet? He said the bullet looked like it was coming at him. He had an entrance wound in the throat.


Douglas Horne: Kemp Clark was the head of neurosurgery at Parkland. He said that the president had a gaping wound in the occipital parietal area. That’s, you know, in the right rear of the head. And so the description he gave of that was entirely consistent with an exit wound. We have a transcript today of what they said at the press conference. So it’s White House transcript, 1327C. That’s a very important historical document, because the Secret Service confiscated the videotapes from the local TV stations.


This transcript is available online at the Mary Ferrell Foundation website. The commission did not publish this transcript. James Rowley, chief of the Secret Service, told the commission he could not find either a transcript or video of the press conference. This was false. The Secret Service was in receipt of a transcript time-stamped November 26, 1963 (Doug Horne, Inside the ARRB, vol. 2, p. 647). For the seizing of the videos by the Secret Service, see Mark Lane, Rush to Judgment, p. 53, and Horne, op. cit.


Narrator: There is, however, a surviving clip of Dr. Perry recorded not long after the press conference.


Dr. Malcolm Perry: Arriving at the emergency room. Dr. [Charles “Jim”] Carrico had placed a tube . . . in the president’s trachea to assist his breathing. But there was a neck wound, anteriorly, and a large wound of his head, in the right posterior area.


Narrator: What Clark and Perry both revealed that day would indicate an assassin from the front. And Assistant White House Press Secretary Malcolm Kilduff’s statement seems to support this conclusion.


Malcolm Kilduff: It’s a simple matter of a bullet right through the head.


Narrator: The day after the shooting, Dr. Perry was seen by Nurse Audrey Bell, who had been with him in the operating room.


Audrey Bell: Saturday morning, when I got over there, Dr. Perry came up to the office. I said, you look awful. Did you get any sleep last night? He said, well, not too much, between the calls from Bethesda, that came in during the night. I said, what about? He said, oh, whether that was an entrance wound or an exit wound in the throat. He said, they were wanting me to change my mind.


Dr. Gary Aguilar: In his Warren Commission testimony he basically retracted what he had said and they forced him to back down and intimidated him on the witness stand. It was really quite embarrassing for me as a physician to see how someone else who was telling the truth was basically forced to recant his own opinion.


Interviewer: Did it occur to you at the time or did you think was this an entry wound or was this an exit wound?


Dr. Malcolm Perry: Actually, I didn’t really give it much thought and I realize that perhaps it would have been better had I done so. But I actually applied my energies, and those of us all did, to the problem at hand. And I didn’t really concern myself too much with how it happened or why.


This story is even worse today since, in an interview with reporter Martin Steadman, Perry admitted he was getting phone calls during the night. In notes discovered by writer Rob Couteau, he further admitted the pathologists threatened to take him before an examining board if he did not recant. (See “The Ordeal of Malcolm Perry” by James DiEugenio, at Kenendysandking.com.)


Dr. Donald Miller: In 1975, Dr. Shires hired me on the faculty at the University of Washington in the cardiac surgery division. So I got to know Malcolm when I joined the faculty. We developed a professional relationship and we would operate together on complex cases. And I was particularly interested in Dr. Perry’s position with the JFK assassination because he did the tracheotomy on him after he was shot. The problem is that Malcolm categorically refused to ever discuss the assassination, and he wouldn’t answer my questions about that neck wound.


And then one night after we had operated together for many hours on a complex case, we were sitting in the surgeons’ lounge alone, drinking coffee, and I once again asked him about that neck wound. And this time he said it was an entrance wound, unquestionably an entrance wound. One of the main reasons Dr. Perry changed his testimony and publicly agreed it was an exit wound is a Secret Service agent put the pressure on him and that person was Elmer Moore. In 1970, Elmer Moore was the head of the Secret Service office in Seattle and a graduate student named Jim Gochenaur became friends with him, and he admitted to Gochenaur that he regretted putting pressure on Dr. Perry.


James Gochenaur: So I asked him directly. I said, Mr. Moore, did you pressure Dr. Perry? He stopped for a minute. He says, well, I was ordered to do that. He expanded on it. And he said that Inspector Kelly had ordered him to talk with Perry and convince him that it could be either [an] exit or an entry wound, not an entry wound. And I thought it was pretty interesting that he would admit to something that’s pretty close to a felony.


Dr. Donald Miller: Elmer Moore was also in charge of getting the doctors at Parkland to change their testimony, and agree that there was no big hole in the back of Kennedy’s head.


The role of Elmer Moore in the Warren Commission inquiry is one of the key finds of the ARRB. See for example Rick Anderson’s November 17, 2017, online article at Crosscut. See also The JFK Assassination: The Evidence Today by James DiEugenio, pp. 166–68. Jim Gochenaur has stated that Moore told him he and fellow Secret Service agent Roger Warner visited the Parkland doctors and tried to enlist them in supporting the official autopsy report by James Humes.


Narrator: Charles Crenshaw, a third-year resident, was in the emergency room at Parkland that day. He later said in public that he felt the wounds in Kennedy originated from the front.


Dr. Charles Crenshaw: From here through.


Dr. Gary Aguilar: Charles Crenshaw wrote a book, Conspiracy of Silence, in the wake of the film, JFK, saying, look, I was at Parkland Hospital. I saw Kennedy, I was involved in the treatment, and Kennedy’s wounds were not consistent with a shot from above and behind because he had a defect involving the right rear of his head.


ARRB interviewer: Using the most precise medical terminology that you can use.


Audrey Bell: OK, let’s see, it was on the right rear and he shifted the head, a little bit, to the left, lifted up the, well, kind of the matted area, the flap. And you could see the hole, and there was brain and spinal fluid dripping down out of it. Then I noticed it was dripping, you know, down into a bucket.


This ARRB interview took place on March 20, 1997, and is available at the History Matters website, history-matters.com.


Oliver Stone: As early as 1981, copies of the autopsy photos were leaked and distributed among JFK researchers. The image of Kennedy’s head wound contradicted what was witnessed by the Parkland doctors.


Doctor: I recall the injury being right along in this area.


Dr. David Mantik: It’s as if the autopsy materials were designed to hide what was really happening, as opposed to what they should usually do, they’re supposed to reveal the full extent of things.


Narrator: The evening of the assassination, the body of President Kennedy was returned to Washington. The autopsy was performed at Bethesda Medical Center, a naval institution.


Dr. Cyril Wecht: All of the top forensic pathologists in the United States were within one hour drive or flying time from DC. Not one of them was called upon.


Dr. Gary Aguilar: There were two Navy pathologists, Commander James Humes and his associate, J. Thornton Boswell.


Dr. Cyril Wecht: These two military pathologists who had never done a single gunshot wound autopsy in their entire careers. This is something that really has to be emphasized to every American. I don’t care, Democrat, Republican, liberal, conservative. This is your president and you’ve got multiple gunshot wounds to determine angles, trajectory, range, sequence. And then you’ve got to correlate with the multiple gunshot wounds in Connally. This is a formidable task that would have required two or three major forensic pathologists to undertake. So they called Humes and Boswell.


In the four-hour version JFK: Destiny Betrayed, Dr. Wecht revealed that the most celebrated forensic pathologist of that time, Milton Helpern of New York, had packed his bags expecting the call.


Dr. Gary Aguilar: They realize they were over their head. They called in an expert from the Armed Forces Institute of Pathology, a guy named Pierre Finck. Dr. Humes and Boswell started the autopsy before their forensics consultant even got there, but they realize they’re in over their head. So they asked to have a medical examiner because Dr. Finck, who is a forensic pathologist, wasn’t doing autopsies. He hadn’t done one in more than two years. So they asked for permission to bring in somebody who knew what they were doing. Permission was denied.


For the request for outside help see Charles Crenshaw’s Trauma Room One, p. 179.


Douglas Horne: There were a lot of people at the Bethesda morgue. The latest count by all the researchers that I know of is about thirty-three people. There was a gallery, bleachers. Apparently all three rows were filled with people.


Dr. Gary Aguilar: These three autopsy pathologists were given a body, told here’s the body, he was shot from behind. He fell forward, which they wrote in their autopsy report, figure out how the wounds fit the known circumstances of the shooting. But what this really speaks to is the fact that the autopsy was not in the control of the surgeons that were charged with doing it. It was in the control of people who were there, who were telling them what they could do and what they couldn’t do.


That part of the autopsy report is labeled Clinical Summary. (See Warren Report, p. 539.) The military control over the autopsy was first revealed by pathologist Pierre Finck at the trial of Clay Shaw in 1969 (James DiEugenio, Destiny Betrayed, second edition, pp. 300–6).


Dan Rather: Let’s talk about those two wounds, Captain. You examined this whole area of the back.


James Humes: Yes, sir.


Dr. Cyril Wecht: So on the night of the autopsy, Humes and Boswell said, “Hey, we got a bullet hole in the President’s back,” which they examined with their finger, then with an instrument, then took X-rays, then took out the lungs. No bullets. In a murder case, that is a very serious problem for them. So where did that bullet go? Well, just like you say, a work of fiction. A call came in from the FBI in Dallas. A bullet was found. Darrell Tomlinson, a maintenance man at Parkland Hospital, trying to get to the men’s room, passing by the ER, found the stretchers blocking the way, bent down, moved the stretcher, and there was a bullet. How did that bullet get there?


Humes and Boswell came up with this totally absurd conclusion that when the president lay on the stretcher, supine position and pressure was applied to his chest for cardiopulmonary resuscitation, that pressure applied— anteriorly forced the bullet, which had gone deeply into the tissues, back out through like a tunnel. In and out, a car in reverse. And what’s very important to note is bullets don’t go in and out like that. The bullet becomes encased. But that was their conclusion. Keep in mind, they did not know that there was a bullet hole in the front of the president’s neck.


The probing of the back wound was confirmed by Humes and pathologist Thornton Boswell for Josiah Thompson in his book Six Seconds in Dallas, p. 39. As per the cardiac massage idea, see HSCA vol. 7, p. 17, also the Warren Report, p. 88.


Dan Rather: Commander, now Captain Humes, how many autopsies have you performed?


James Humes: Approximately one thousand.


Humes had a very hazy memory of how many gunshot wound autopsies he had done. One can only deduce it was very few, if any. (ARRB deposition, 2/13/96, p. 22.)
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